
Hajrá, Pécs!
A PÉCSIEK PROGRAMJAPáva Zsolt

P O L G Á R M E S T E R



2

TISZTELT PÉCSI POLGÁR! 
Teljesítettük, amit vállaltunk, hogy a pécsiek nyerjenek! Ma-
gunk mögött hagytuk végre a múltat és annak súlyos terheit. 
A 35 milliárdos adósságot, az elprivatizált pécsi buszokat, 
a végveszélyben lévő közösségi közlekedést, a milliárdos 
szocialista jutalmakat, az egyre drágább ivóvizet, távfűtést, 
közszolgáltatásokat, a növekvő munkanélküliséget. 

Ma új és pontos buszaink vannak, tiszta utcáink, Pécs kilábalt 
az adósságcsapdából, modern egészségközpontok épülnek, 
egyre alacsonyabb a rezsi, iskolákat és óvodákat újítunk fel, 
építjük az új állatkertet, az új sportcentrumokat, újra elkezdtek 
gyárak települni a városba, és 6500 munkahelyet teremtettünk. 

Bár a múlt árnyai még éreztetik hatásukat, hiszen jelentősen 
csökkent a város népessége, ám a pécsiek kitartásának, közös 
erőfeszítéseinknek, számos lemondással járó nehéz döntésnek 
köszönhetően már a jövőre, a pécsiek tisztes gyarapodására, 
további új munkahelyekre, nagyszabású, modern városépítés-
re koncentrálhatunk. Mindezekben pedig a kormány elkötele-
zett támogatója Pécsnek. 

Az én célom nem változott, ugyanaz, mint eddig. 
Azt szeretném, hogy a pécsiek nyerjenek. 

Hajrá, Pécs!
Páva Zsolt

Pécs polgármestere

Az én célom nem változott, ugyanaz, mint eddig. 

SZÁMÍTUNK A FIATALOKRA
A következő évek egyik legfontosabb célja az, hogy Pécs 
biztos jövőt, otthont és megélhetést, kiszámítható 
életet nyújtson a pécsi � ataloknak. Ők jelentik Pécs jövő-
jét, ők azok, akik tudásukkal, kreativitásukkal, lendületükkel, 
tehetségükkel gondoskodni tudnak arról, hogy Pécs továbbra 
is Magyarország egyik legkülönlegesebb és legnagyszerűbb 
városa maradhasson. 

Ezért folytatjuk az Önindító Programunkat, amellyel elsők 
voltunk Magyarországon. A célja, hogy segítsük a � atal vállal-
kozók piacra jutását a város tulajdonában lévő épületek, irodák 
akár ingyenes bérbeadásával. 

A következő 5 évben a városi cégek gyakornoki programjain 
keresztül 1000 � atalnak fogunk munkát biztosítani, akik-
nek lehetősége lesz a későbbiekben is ezekben a cégekben 
dolgozni.

Kibővítem a Polgármesteri Ösztöndíj Programot is, annak 
érdekében, hogy a legtehetségesebb pécsi diákokat még 
komolyabban támogassa a város.

Felújítjuk a szakiskolákat, elsősorban a gépipari és villamos-
ipari oktatást fogjuk fejleszteni azért, hogy az idetelepülő 
vállalkozások számára meg felelő képzési hátteret biztosíthassunk. 

Az új pécsi Gazdaságfejlesztési és Munkahelyteremtési Progra-
mom is elsősorban a � atalokat célozza.
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Ez a gazdasági modell garancia arra, hogy a legkülön-
félébb területeken tevékenykedő vállalkozások megtalálják 
számításukat, egymást erősítve, egymás munkájára számítva 
gyarapodhatnak és erősödhetnek.

Mindezek mellett az eddigi 60% helyett még további 20%-
kal szeretnénk növelni a pécsi vállalkozások bevonását 
a helyi beruházásokba, hogy azt a munkát, amit helyi vállalko-
zó is képes elvégezni, azt pécsi végezze el. 

Folytatjuk a helyi adócsökkentést is, mert Pécs mára 
kikerült abból az adósságcsapdából, amelybe az előző 
városvezetések belekormányozták a várost. Lépésről lépésre 
kell haladnunk, hogy elkerüljük a csapdákat és hogy Pécs ne 
essen vissza oda, ahonnan kihúztuk. Ezért én az átgondolt és 

megfontolt, de folyamatos adócsökkentés pártján állok, 
amely nem veszélyezteti Pécs pénzügyi helyzetét, tervezhető 
és méltányos a pécsiek számára is. 

Azt vallom, hogy úgy legyen kisebb az adó, hogy az emberek 
bevételeit növeljük! Idén már sikerült 300 millió forinttal csök-
kenteni a helyi adókat, vagyis ennyivel több pénz maradhatott 
a pécsieknél. 

Az a célom, hogy jövőre hasonló adócsökkentést építhes-
sünk be a helyi jogszabályba. 

Jelentősen szeretném bővíteni azok számát, akik élhetnek 
a kedvezményekkel: így például a kis lakásban élők, 
a nagycsaládosok, egyedül élő idősek számíthatnak 
elsősorban erre a segítségre. 
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ERŐS HELYI GAZDASÁG
Erős város csak erős helyi gazdasággal lehetünk. Ezért az uniós 
pályázatok segítségével megerősítjük a helyi kis- és közép-
vállalkozásokat, hiszen ők azok, akik munkát és megélhe-
tést nyújtanak a pécsieknek, és ők azok, akik szilárd alapjai és 
motorjai egy modern és sikeres városnak. 

Létrehozzuk a Pécsi Fejlesztési Tőkealapot a kis- és közép-
vállalkozások támogatására azért, hogy a banki hitelkonstruk-
cióknál lényegesen egyszerűbben tudjanak olyan forrásokhoz 
jutni, amelyek elsődleges célja új munkahelyek létrehozása.

Pécsi ipari telephely-fejlesztési 
programot indítunk, 

melynek célja, hogy javítani tudjuk a munkahelyeket teremtő 
vállalkozások működési körülményeit. 

Az a célom, hogy minden olyan termék, ami helyben, he-
lyi munkaerő által, helyi alapanyagokból is előállítható 
vagy megtermelhető, azt itt Pécsett állítsuk elő! Arra 
törekszem, hogy a pénz helyben maradjon, ne vándoroljon ki 
Pécsről, állandó körforgásban maradjon a városon belül. 

Ez az új modell új beruházásokat, valamint telephelyek, 
bázisok megvalósítását is eredményezi. Részben a koráb-
biak modernizálásával, mint például a helyi piacok esetében, 
de jelenti azt is, hogy új Vásárcsarnokot fogunk építeni.

Erre a modellre építve 5000 új munkahelyet teremthe-
tünk 2019-ig.



MODERN, ÉLHETŐ NAGYVÁROS 
A kormánynak köszönhetően 33 milliárd forint áramlik 
majd Pécsre a következő öt évben. Így 2020-ig felépíthetünk 
egy olyan modern nagyvárost, amely nemcsak a régió köz-
pontja lesz majd, hanem a déi határainkon túl is meghatározó-
vá válik. 

Befejezzük az elkerülő utat, és 2018-ra a horvát határig 
ér majd az M60-as autópálya is. Befejezzük a Buszcsere 
Programot, amelynek során további 117 darab új buszt 
vásárolunk.

Az egyetemmel közös fejlesztési programban 8 milliárd 
forintra tudjuk növelni azt a pénzt, ami itt marad Pécsett 
a külföldi hallgatók jóvoltából. 
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Hozzákezdünk a Pécsi Közlekedési Centrum építéséhez, 
ahol a tömegközlekedés minden ágát összehangoljuk egy 
központi pályaudvaron. 

Európai színvonalú Sportközpontot építünk uszodával, 
szabadidős tevékenységre alkalmas terekkel.

A Pécsi Városligetek Programban nagyszabású parképítés-
be kezdünk, összesen 93 ezer négyzetméterrel növeljük 
a zöld- és pihenőövezetek nagyságát Pécs különböző városré-
szeiben. 

Intelligens, LED-es közvilágítási rendszert alakítunk ki 
Pécsett, mert ezzel világosabb lesz a város éjjel, és százmilliós 
megtakarítást érhetünk el a városi villanyszámlában.

MEGÁLLAPODÁS A KORMÁNNYAL
Megállapodást kötünk a kormánnyal Magyarország 
Déli Kapujának kialakításáról annak érdekében, hogy 
Pécs ipari, kereskedelmi és fejlesztési központ lehessen. 
Ezzel új gyárak és világcégek régiós központja lesz 
városunk. Egy modern nagyváros ugyanis nem létezhet 
gyárak, termelő üzemek és nagyfoglalkoztató vállalatok 
nélkül. Ezek nemcsak biztonságot és megélhe-
tést jelentenek az embereknek, hanem komoly 
bevételt is a városnak. Olyan bevételeket, amelyeket 
azután Pécsre és a pécsiekre lehet fordítani. 

Pécs idén fejezte be azt a több éves munkát, melynek 
köszönhetően most már városunk rendelkezik 
Magyarország egyik legmodernebb ipari célokra 
alkalmas területével. Ettől az évtől kezdve minden 
lehetőség adott, hogy a város képes legyen befogadni 
egy, vagy akár több világcéget is. 

A gazdasági világpolitika miatt egyetlen önkormányzat 
sem képes önerőből mindezt véghezvinni. Minden-
képpen szükség van a magyar kormány támogatására. 
Jelenleg három világcéggel tárgyalunk a kormánnyal 
közösen arról, hogy Pécs legyen az a város, ahol 
európai hídfőállásaikat berendezik. 

Úgy számolunk, hogy Pécs és a pécsiek bevételeit 
40%-kal tudjuk növelni a következő években.
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A PÉCSIEK ÉRDEKÉBEN
Megszüntettük, hogy a szolgáltatók kizsebeljék a pécsieket! 

Ezért kellett saját kezünkbe vennünk a vízszolgáltatást és a kö-
zösségi közlekedést is, amelyet a teljes csőd és leállás fenyege-
tett. Csak így tudtuk garantálni, hogy nem szabadulnak 
el az árak, és nem trükközik el a bevételeket, azt a pénzt, 
amit a pécsiek � zettek be.

Ezért tudtuk Magyarországon elsőként csökkenteni a rezsit 
már 2010-ben Pécsett, és mi vezettük be elsőként azt is, hogy 
rendszeresen mérjük a pécsiek elégedettségét az egyes szol-
gáltatókkal kapcsolatban.

El akarom érni, hogy Pécs az öt legolcsóbb magyar város 
között legyen, és az a célom, hogy úgy alakítsuk át a közcé-
geket, hogy azok „önköltségi” áron adhassák szolgáltatásaikat, 
ne pedig annyiért, amennyiért akarják.

Kialakítjuk a Pécsi Szolgáltatók Bázisát, amivel több száz-
millió forintot spórolunk meg évente, mert a cégeknek közös 
javító- és szervízbázisuk lesz. Ez pedig olcsóbb szolgáltatáso-
kat és sokkal kevesebb önkormányzati támogatást – vagyis 
közpénzt – jelent majd. 

Folytatjuk a Távhő Fejlesztési Programot, amely során bő-
vítjük és korszerűsítjük a hálózatot, hogy kevesebbe kerüljön 
a fűtés, de melegebb legyen a lakásokban.

Célunk egy Városi Napelempark megépítése, hogy az ebből 
nyert energiát beforgassuk a városi közszolgáltatásokba, ame-
lyek így olcsóbbak lehetnek. 

A menzából Gyermek Vendéglátást alakítunk ki az összes 
intézményünkben, amely nem csak egészséges ételeket je-
lent, hanem olyan környezetet is, amely világszínvonalú. 

Pécs megpályázza az Európa Zöld Fővárosa címet, amellyel 
olyan uniós pénzügyi csatornák nyílnak meg, amelyeket új 
beruházásokra fordíthatunk, ezek pedig új munkahelyeket 
jelentenek a pécsieknek. 

2017-től pedig megkezdjük az elektromos buszok bevezeté-
sét Pécsre. 

TISZTASÁG ÉS EGÉSZSÉG 
2015 az Egészség Éve lesz Pécsett. Ez számos fejlesztéssel jár 
együtt. 

Pécs európai szinten is példaként szolgál a zöld- és megújuló 
energiaforrások felhasználása terén. Ez azért fontos számomra, 
mert így nemcsak olcsóbbak lehetnek az erre épülő 
közszolgáltatások, mint például a fűtés vagy a melegvíz 
előállítása, hanem azért is, mert mindez nem szennyezi a kör-
nyezetünket. Ezért támogatok mindent olyan elképzelést, ami azt 
szolgálja, hogy tisztább és egészségesebb Pécsen élhessünk. 

Ezért fogjuk kiépíteni Pécs észak-déli és kelet-nyugati 
kerékpáros úthálózatát. Így Kertvárosból, Uránvárosból és 
a Budai vámtól is biztonságosan lehet majd kerékpárral eljutni 
a belvárosba.
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TÁRSAINK A FOGYATÉKKAL ÉLŐK
Számos alkalommal álltunk ki a fogyatékkal élő pécsiek mel-
lett, segítettük őket, és tesszük ezt a jövőben is. Azért, mert 
Pécsett nem becsüljük le őket, értékes és okos emberek, 
akiknek fontos helye és szerepe van városunkban.

Éppen ezért kértem fel Weisz Fannit, ezt a csodaszép, okos, 
� atal pécsi siket hölgyet, hogy legyen ő Pécs Arca. Mert az ő 
munkája, élete és kitartása sokunk számára példaértékű. 

Támogatok és a jövőben is partnere leszek minden olyan kez-
deményezésnek, amely a fogyatékkal élők foglalkoztatá-
sát tűzi ki célul, hiszen mi is aktívan próbáljuk bevonni őket 
a város mindennapi életébe, pl. a közterület-felügyeletnél, 
vagy a különféle intézményeinknél, városi cégeknél. 

Büszke vagyok arra, hogy az országban elsőként Pécsett 
már az iskolákban is lehet jelnyelvet tanulni, mint ahogy 
arra is, hogy Pécs belvárosa teljesen akadálymentes. 

A Buszcsere Program során is alapvető szempont volt, hogy 
olyan új buszokat vásároljunk, amelyeket minden fogyaték-
kal élő kényelmesen és egyszerűen használhat. Ígérem, hogy 
mire a program végére érünk, Pécs összes busza ilyen lesz.

A jövőben is számíthatnak rám azok az érdekvédő egyesü-
letek is, akik azt tűzték ki célul, hogy segítsenek sorstársaikon. 

A GONDOSKODÁS KÖTELESSÉGÜNK 
Az elmúlt években komoly erőfeszítéseket tettünk azért, hogy 
Pécs gondoskodó város lehessen. Olyan város, ahol törő-
dést, a legmagasabb színvonalú egészségügyi ellátást, méltó 
körülményeket kapnak a pécsiek. 

Az egyetemmel és a kormánnyal összefogva közösen dolgoz-
tunk azért, hogy ennek megteremtsük a jól működő hátterét. 
Mára egymás után nőnek ki a földből azok a pécsi modern 
egészségközpontok, amelyek csak azt a célt szolgálják, hogy 
a pécsiek a lehető legjobb orvosi ellátásban részesülhessenek. 

Sok munkánk van még, mert a pécsi rendelőintézetek felújítá-
sa, a klinikai tömbök újjáépítése, az új onkoterápiás centrum és 
regionális véradó kialakítása, az új mentőautók csak a kezdet 
volt!

Folytatni fogom a pécsi egészségügy fejlesztését és fo-
lyamatos modernizálását, új és hatékony eszközök beszerzését, 
emellett megduplázzuk a házi segítségnyújtó készülé-
kek számát is.

Ebben a munkában továbbra is számíthatok a Pécsi Tudo-
mányegyetem elkötelezett szakembereire és a kormányra. 
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kezet nyújt a bajba jutottaknak, ezért úgy tisztességes, 
hogy a pécsieknek is hálálja meg az, akin segítenek. 

Úgy gondolom, ennek szellemében felül kell vizsgálni 
a szociális segélyek és juttatások eddigi rendszerét és 
feltételeit Pécsett, és ennek szellemében kell kialakítani azt 
a gondoskodó várost, amelyet minden itt élő – aki ad, és az is, 
aki kap – méltónak és méltányosnak találhat!

Szigorúbb szabályokat, és ha kell, akkor szigorúbb 
szankciókat tartok szükségesnek azokkal szemben, akik maga-
tartásukkal félelmet keltenek, és zaklatják a pécsieket, vagy 
a városunkba látogatókat – legyenek ők akár hajléktalanok, akár 
szükséglakásokban élők. 

PÉCS A MI VÁROSUNK!
A normális közösségi együttélésre képtelenek és 
az agresszív hajléktalanok problémáját mielőbb meg 
kell oldanunk! 

Fontos számomra, hogy Pécsett oda� gyeljünk egymásra, 
mert ez a � gyelem az alapja az erős közösségnek. Fontos, 
hogy segítsük és támogassuk azokat, akik bajba jutottak, 
akik támogatásra, bíztatásra szorulnak. Ám legalább ennyire 
fontos, hogy ez a gondoskodás sosem lehet öncélú, sosem 
lehet csak önmagáért való, és nem mehet egyetlen 
pécsi polgár rovására sem. 

Úgy gondolom, joggal várható el viszonzás a segítségért 
cserébe. Ugyanis a pécsiek közössége az, amely segítő 
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REND ÉS BIZTONSÁG 
Nincs olyan ember, aki ne szeretne biztonságban élni, ne 
akarná szeretteit, értékeit biztonságban tudni. 

Ma csaknem kétszázzal több rendőr van Pécs utcáin, 
mint korábban. Új őrsöket építettünk vagy újítottunk fel, 
beindítottuk a posztos rendőr programot, és ma már minden 
városrészben 24 órás járőrszolgálatok ellenőrzik az utcákat. 
Bevetettük a „Poldi bácsi Programot”, és sok millió forinttal 
támogatjuk a polgárőröket is.

Mindezek ellenére sokszor úgy érzem, az lenne a legjobb, ha 
minden utcában éjjel-nappalott állna egy rendőr. 

Bűnözők mindig is voltak, és sajnos lesznek is. Azt elérhetjük 
azonban, hogy megnehezítsük a dolgukat. Ezért folytatjuk 
a tér� gyelő kamerák felszerelését a pécsi utcákba, ame-
lyeket már szakképzett személyzet követ � gyelemmel a nap 
minden percében. 

Olyan mobiltelefonnal aktiválható jelző-rendszert vezetünk 
be Pécsett, az országban elsőként, amely baj esetén 
egyetlen gombnyomással riasztja a legközelebb lévő rendőrt.

A belügyminiszter segítségével pedig még több rendőrt 
állítunk szolgálatba Pécsett.



PÉCS A KULTÚRA VÁROSA
Pécs az első olyan vidéki város, amely Magyarország kulturális 
központja lett. Ez hatalmas siker, de mégsem dőlhetünk hátra, 
a sok európai díj és elismerés ellenére sem, amiket az elmúlt 
években kaptunk!

Belvárosi Múzeumi Központot alakítunk ki, mely során egy 
olyan centrum épül ki, amely régészeti, néprajzi és helytörté-
neti kiállításával méltó vonzerő lesz a megújult főtéren. 

Belvárosi közösségi kerteket, „titkos átjárókat” alakítunk 
ki, és tesszük bejárhatóvá a Várfal mentén: a Szent István tér, 
a Széchenyi tér és a Ferencesek utcája környezetében. 
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Megújul a Balokány és a Barbakán, valamint a Sétatér 
annak érdekében, hogy még több és még színesebb pécsi 
programnak adhassanak méltó és rendezett otthont. 

Kulturális értékünk, ezért belefogunk a Nick-Nádor tömb 
üzleti célú fejlesztésébe, ahol a Nick-udvar felújításának 
folytatásaként az épületek emeleti részén alakítunk ki irodákat, 
üzleteket és lakásokat. 

Tovább erősítjük a fesztiváljainkat is, évente közel 
150 saját szervezésű, nagyszabású közösségi rendezvénnyel. 
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A FELTÖLTŐDÉS ÉS AZ ÉLMÉNYEK VÁROSA
Pécs az ország egyik legizgalmasabb, legsokszínűbb városa. Mégis 
úgy gondolom, több olyan térre van szükség, amely a pécsiek 
kikapcsolódását, feltöltődését szolgálja. Ezért is építjük meg part-
nereinkkel közösen azt a több hektáros Szabadidő- és Élmény-
parkot a Tüskésréten, amely reményeink szerint a családok egyik 
legkedveltebb sportolási és feltöltődési centruma lesz majd. 

Emiatt épülnek majd azok a szabadtéri pályák, ahol a gyerekek 
gondtalanul játszhatnak. 

Szintén ezért fogjuk felújítani a városi jégpályát is, hogy kényel-
mes és modern körülmények között korcsolyázhassanak a pécsiek. 

Most már elkezdhetünk tervezni egy pécsi aquaprakot. Komo-
lyan fontolóra vehetjük ennek a lehetőségét, hiszen Pécs mára 
megerősödött és biztos lábakon áll. 

Modern vadasparkká alakítjuk a pécsi állatkertet, és hamaro-
san újra élettel telik meg az Uránia Mozi, amely a legújabb 
� lmeket hozza majd el a pécsieknek, az elérhető legmodernebb 
technika segítségével – akár 3D-ben is. 

A Misina Program során megújul a TV torony környezete, épül 
egy gyermek- és felnőtt játszótér, de hozzákezdünk a toronyban 
egy jégpálya kialakításához is. A program részeként megépül egy 
erdei downhill pálya, amely mind az extrém sportolóknak, mind 
a kirándulóknak biztonságot és védelmet jelent. 
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